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Lectio octava

Nomen et cognomen auditoris:

Die:                                                                                                                                                                          

Přeložte:
porticus pulcherrima
manus dextra
dies certa

meridies clarus

res publica libera
Iussu Caesaris puer damnatus est.

Frater meius maior sorore mea natu est.

Perdebam fidem, quia hodie non veniebas.

Mea domus optima est, tua parva, sed certe tibi cara.

Cras veniam, si potero.

Pulchre cantas.

Acriter loqueris!

Melius labora!

Optime laborabatis!

Bene disco.
Sapienter Cicero scribebat, stulte Caesar.
Uvedená slovní spojení vyskloňujte ve všech pádech a obou číslech.

Věty převeďte do plurálu, eventuálně do singuláru.

Zamyslete se nad užitými adverbii, která jsou pravidelná, která ne, určete jejich stupeň, zformulujte pravidlo. 

Substantiva 4. a 5. deklinace
	PÁD/ČÍSLO
	SINGULÁR (sg.)
	PLURÁL (pl.)

	NOMINATIV
	exercit-us (mask.), cornū (neutra)
	exercit-ūs, cornua

	GENITIV
	exercit-ūs, cornūs
	exercit-uum, cornuum

	DATIV
	exercit-uī, cornū
	exercit-ibus, cornibus

	AKUZATIV
	exercit-um, cornū
	exercit-ūs, cornua

	VOKATIV 
	exercit-us!, cornū!
	exercit-ūs!, cornua!

	ABLATIV 
	exercit-ū, cornū
	exercit-ibus, cornibus


	PÁD/ČÍSLO
	SINGULÁR (sg.)
	PLURÁL (pl.)

	NOMINATIV
	rēs, diēs (feminina)
	rēs, diēs

	GENITIV
	reī, diēī
	rērum, diēs

	DATIV
	reī, diēī
	rēbus, diēs

	AKUZATIV
	rēs, diem
	rēs, diēs

	VOKATIV 
	rēs, diēs!
	rēs, diēs!

	ABLATIV 
	rē, diē
	rēbus, diēbus


Substantiva končící na –us jsou zpravidla maskuliny, zapamatujte si slovní spojení výjimek: feminin:

Acus acuta, domus ampla, manus dextra, porticus publica, tribus urbana, Idus Martine.

V dativu plurálu můžete u některých substantiv této deklinace najít místo –ibus: -ubus. Němělo by vás to překvapit (arcubus, artubus, tribubus.)
